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в виде сводной таблицы, дающей представление о поаспектном улучшении качества показателей (аудирование, 
чтение, грамматика, терминологический аппарат и профессионально ориентированная лексика).
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The paper examines the issues concerned with the effective ESP (English for Specific Purposes) acquisition and 
students’ proficiency monitoring from the perspective of the competency-based approach in the educational process. 
Among the analyzed problems are the following: modern educational technologies including multimedia courses and 
e-tests and ESP acquisition and students’ proficiency monitoring on the basis of modern educational technologies. 
The authors provide the description of a “classroom experiment” which proves the effectiveness of ESP acquisition 
and students’ proficiency monitoring by means of modern educational technologies and emphasize the positive 
educational dynamics, i.e. better ESP acquisition and proficiency. All the changes within the students’ ESP acquisition 
and proficiency (during the experiment) are displayed in the form of the integrated table, which gives a full overview of 
different aspect improvement (listening, reading, grammar skills, terms and vocationally-oriented vocabulary).
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Проведено изучение роли исследовательского подхода в  развитии экологической культуры младших школьни-
ков. Использованы методы теоретического и эмпирического анализа, метод вычленения в программах экологических 
знаний, метод статистической обработки данных. Учет возрастных и индивидуальных особенностей, вычленение 
в программах экологических проблем, использование принципа краеведческого подхода. Рассмотрены сущность, 
функции, методы  исследовательского подхода. Развитие экологической культуры младших школьников осущест-
вляется средством реализации программ «Удивительный мир» и «Первые шаги по тропинке открытий». Описаны 
направления и тематика исследовательских работ  младших школьников, представленных в тетради и направленных 
на самостоятельную исследовательскую деятельность детей, овладевших навыками исследовательской деятельно-
сти. Результаты исследования применимы в учреждениях среднего общего образования. Содержание статьи посвя-
щено изучению роли исследовательского подхода в развитии  экологической культуры младших школьников. 
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The study of  the exploratory approach role in the  development of the ecological culture of junior school students was done. 
The  methods of theoretical and empirical analysis, method of  the ecological knowledge segmentation in program and  method 
of statistical data processing were used. The Account age and individual characteristics, segmentation of the ecological problems, 
the use of the local  approach principle. The essence, functions and methods of the exploratory approach were considered. The 
Development of the ecological culture of junior school students is realized by program implementation «Amazing world» and 
«First steps on discovery path». The direction and themes of the exploratory work of junior school students, presented in exercise-
books and directed on independent exploratory children activity, mastered their skills in exploratory activity are described. The 
Results of the study may be used in secondary general education institutions. The Contents of the article is devoted to studying 
the exploratory approach role in the development of the ecological culture of junior school students.
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В статье рассматриваются теоретические вопросы инновационной деятельности преподавателей. Опре-
делены критерии, позволяющие провести оценку инновационной деятельности; проанализированы ее струк-
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турные компоненты: мотивационный, когнитивный, технологический, креативный и рефлексивный.  На со-
временном этапе многие педагоги сталкиваются с рядом проблем в ходе реализации ФГОС СПО. Отсутствие 
у педагогов опыта решения подобных затруднений указывает на необходимость помощи и поддержки со 
стороны методической службы колледжа. В данной работе сделана попытка научного осмысления содер-
жательной и процессуальной сторон методического сопровождения инновационной деятельности препода-
вателей. Обозначены критерии результативности методического сопровождения, которые помогут оценить 
соответствие между целью и результатом. Представлены и раскрыты этапы методического сопровождения 
инновационной деятельности педагогов; указаны формы работы с педагогами на каждом из перечисленных 
этапов. 
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The theoretical questions of innovative activity of teachers are considered in the article.  The criteria, allowing 
to carry out an assessment of innovative activity, are defined; its structural components are analyzed:  motivational, 
cognitive, technological, creative and reflexive.  At the present stage many teachers face a number of problems during 
FGOS SPO realization.  The teachers’ absence of experience of the solution of similar difficulties indicates the need 
of the help and support from methodical service of college.  The attempt of scientific judgment of the substantial 
and procedural parties of methodical maintenance of innovative activity of teachers is made in this work.  Criteria of 
productivity of methodical maintenance which will help to estimate compliance between the purpose and result are 
designated.  Stages of methodical maintenance of innovative activity of teachers are presented and explained; the work 
forms with teachers are specified on each of the listed stages. 
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Статья посвящена актуальной проблеме обучения студентов на неродном языке в неродной социокуль-
турной среде. Проводится анализ факторов, влияющих на снижение эффективности учебной деятельности 
иностранных студентов, изучающих математику на неродном языке. Определяются причины снижения эффек-
тивности учебной деятельности. В статье отмечается, что организация самостоятельной работы иностранных 
студентов и создание учебно-методического комплекса дисциплины призваны реализовать личностно-ориен-
тированный подход и определить результат качественного образования. Выделяются особенности конструиро-
вания математических текстов. Предлагается специальное учебное пособие, которое является инструментом 
академической адаптации иностранных студентов в вузе и призвано решить одну из методических проблем. В 
статье описывается структура и особенности пособия по математике, разработанного преподавателями ТПУ, 
анализируются особенности конструирования текста пособия, рассматривается взаимосвязь между его отдель-
ными разделами. Также отмечаются цели, которые ставили авторы при составлении пособия, приводятся при-
меры.
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The article deals with topical issues of teaching students in non-mother tongue within non-native socio-cultural 
environment. Authors introduce analysis of factors which cause loss of international student learning efficiency while 
studying mathematics in non-native language and define reasons for it. Authors consider that self-study organization and 
course teaching materials development are to accomplish learner-centered approach and determine  learning outcomes. 
The peculiarities of mathematics texts construction are highlighted in the article. Special student training manual which 
is considered as a tool for international student academic adaptation at the university is also presented. Authors describe 
structure and features of this manual designed by TPU trainers, analyze peculiarities of text construction, consider 
synergies between particular sections, point out aims of the manual and provide examples.


